



ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢယုၤ၁၆သီ, ၂၀၂၀နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြုၢ်နီၣ်ဂံၢ်-20-37-D1

မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရူၢ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါဖျါ: ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးအတၢ်မၤဟးဂီၤ ကညီဒိက လုာ်ပၤကီၢ်သုး အတၢ်ထီၣ်ကွၢ် COVID-19 တၢ်ဆါအလီၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ဒုးစးပွဲးကဲထီၣ် အသးလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးဒီး ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) အဘၢၣ် စၢၤဖဲဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်,လၢမုၢ် ၂၀၂၀နံၣ်

ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါဖျါတဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ် ကီၢ်ရူၢ်အပူၤ ဖဲလၢမုၢ် ၂၀၂၀ နံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးမၤဟးဂီၤဝဲ ကညီဒိကလုာ်ပၤကီၢ်သုး (KNPF) အတၢ်မၤကွၢ် COVID-19 တၢ်ဆါတၢ်ထီၣ်တၢ်ကီၢ်အလီၢ်တဖၣ် ဖဲလၢမုၢ် ၆သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်လၢ အပိာ်ထွဲထီၣ် အခံတဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲ ဒ်အမုၢ် တၢ်ဖျါဆါကဲထီၣ်အသးလၢ ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီးပယီၤပဒိၣ်သုး အဘၢၣ်စၢၤအယိ ဒုးကဲထီၣ် တၢ်ဒုးစးပွဲးတဖၣ် ဖဲဟီၣ်ကဝီၤလၢ ဖျါပုၤဒီးကမးမိၢ်အကျဲ အဘၢၣ်စၢၤဒီး သုးခံဖုလၢာ် မၤယံးထီၣ်တၢ်လဲၤတၢ်ကွၢ်အကျဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးဒ်အံၤအဖီခိၣ် လီၢ်ကဝီၤ သဝီဖီလၢတၢ်လီၢ်တနီၤအပူၤ ဘၣ်သ့ၢ်မုၢ်ဟးဖျါဒဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤပုၤတဝၢတဖၣ် ပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ယးအဝဲသ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်တၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဒီးတနီၤဟးထီၣ်လၢသဝီချၢတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးမၤဟးဂီၤ(KNPF)အCOVID-19 တၢ်ထီၣ်တၢ်ကီၢ်အလီၢ်တဖၣ်

ဖဲလၢမုၢ် ၆သီ, ၂၀၂၀နံၣ် ဂီၤခိ ၁၁ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပယီၤသုးလၢ သုးရူၢ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၁၀), သုးဟူးဂဲၤဝဲၤ လီၢ်ခိၣ်သ့ၢ် နီၣ်ဂံၢ် (၈)တဖၣ်မၤဟးဂီၤကွၢ် KNPF အ COVID-19အတၢ်ထီၣ်တၢ်ကီၢ်အလီၢ်ဖဲ ယီၤကျါသဝီ, မးထီ ကရူၤ, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရူၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးတဖုအံၤ ဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်ဖဲအီၤလၢ သုးရူၢ်ခိၣ်ခံအုမုထီဒီးသုးဒုခိၣ်ဖိမုကွီၤန့ၣ်လီၤ.

COVID-19 အတၢ်ထီၣ်တၢ်ကီၢ်အလီၢ်အံၤ ဘၣ်တၢ်တုထီၣ်အီၤဖဲ လၢအုဖျါထီၣ်သီ ၂၀၂၀နံၣ်အတီၢ်ပူၤ န့ၣ် လီၤ. ပယီၤသုးတဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ လီၢ်ကဝီၤ KNU အပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါဒီး ဆူၣ်ချ့ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ကဆီလီၤဝဲ တၢ်ထီၣ်တၢ်ကီၢ်အလီၢ်အံၤဘၣ်. အယိတၢ်ဆီလီၤတၢ်လီၢ်အံၤဝံၤအလီၢ်ခံ ပယီၤသုးစးထီၣ်ဟးဆူၣ်ကွၢ်တၢ် အါန့ၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ ပယီၤသုးလၢ သုးရူၢ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၁၀)လၢအပုၤကအိၣ်ဝဲ အဂၤ ၄၀

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢမုၢ် ၂၀၂၀နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုာ် ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကးတၢ်တဂၤ ဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရူၢ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ KHRG လၢကမၤနီၣ် မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် တဖၣ်အမံၤ,တၢ်ဂီၤဒီးအိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢတၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်မုၢ်ဝဲဒုၣ်KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

ယုန်ယုန် ဟဲဒီးနွံကွံာ်တဲာ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ် အလီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ် ဟးဆုၣ်ကွၢ်တၢ် ယုန်ဒီး သးအပိးတၢ်လီၤလၢပုၤပုၤအယံၤ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်သံကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ဘၣ်မနုၤယံၤ အတခးပုၤကညီသးလၢ အမၤတၢ်လၢ တၢ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ်အလီၢ်ဘၣ်လဲၣ်န့ၣ်ဒီး ပယီၤသးစံးဆၢအဝဲသ့ၣ်လၢ ပုၤကညီသးမ့ၢ်ခးဆိအိၤမးဒီးအဝဲသ့ၣ်ကခးဆၢက့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ပးဒီးတၢ်ကထီၣ်သးအံၤအဖီခိၣ် ပယီၤသး အသးရုၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၁၀) အပုၤသးဖိတဖၣ်မၤ မးထီၣ်သဝီဖိ တဂၤ လၢကလဲၤဆၢအိၤဒီးအသိလုၣ်ဆူတၢ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သဝီဖိအံၤ ပျံၤတၢ်ဒီးလဲၤ ဆၢဝဲ တဘျုးဘၣ်ဒီး ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ ပယီၤသးကမၤကီၢ်အိၤအယံၤ ဟ့ၣ်လီၤဝဲအသိလုၣ်ဆူ ပယီၤသးတဖၣ် အအိၣ်ဒီးပျဲအလဲၤနီၣ်သိလုၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပယီၤသးတဖၣ်ဟဲက့ၤဟ့ၣ်လီၤကဒါက့ၤသိလုၣ်အခါ သိလုၣ် ဟးဂီၤဝဲဒၣ် တဆံးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ပယီၤသးတဖၣ် တဟ့ၣ်လီၤဝဲကျိၣ်စ့လၢ တၢ်ကက့ၤဘျီထီၣ်က့ၤ သိလုၣ်အဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢမ့ၢ် ၆ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသးလၢသးရုၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၅), သးဟူးဂဲၤဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၈) လၢအဟဲဒီး သးအတၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢပုၤပုၤတဖၣ် နွံကွံာ်ဝဲ KNPF အ COVID-19 တၢ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ် အလီၢ်လၢအဂၤတဖျါကဒီးဖဲဝဲသိခိၣ်သဝီ, လုဖိထီၣ်ကရူၢ်, နွံလိကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံတနံၤန့ၣ် KNLA ခးဝဲ ပယီၤအသးရုၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၅) သးတဖၣ်အယံၤ တၢ်ဒုးကထီၣ်ဝဲဖဲ ခံဆံတမံးလၢအကျဲမ့ၢ်, ထံလီၤသံးထီၣ်ကရူၢ်, နွံလိကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပယီၤသး သးရုၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၁၀) သးတဖၣ် လၢအမၤ ဟးဂီၤကွံာ်ဝဲ တၢ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ်အလီၢ်လၢ ယီၤကျါသဝီတဖၣ် ဟဲတုၤလၢတၢ်ကထီၣ်သးအံၤအလီၢ် ဒ်သိး ကမၤစၢၤအသကိးလၢအဂၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၢ်လၢတၢ်ခးလိာ်သးကထီၣ်ဝဲဖဲခံဆံတမံးလၢန့ၣ်ဟံၣ်အိၣ်ဝဲတဖျါန့ၣ်လီၤ. အယံၤKNLAမၤအဝဲသ့ၣ် သးကွံာ်အသးဆူ တၢ်လီၢ်အဂၤတတီၤ (တုၤတၢ်အိၣ်သးဂ့ၤထီၣ်တစု)န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ အဝဲသ့ၣ် က့ၤအိၣ်ဆိးကဒါက့ၤလၢ ခိတီၢ်(ခွဲၤကွံာ်)လၢအမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ် အနီၢ်ကစၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ် လၢညါ န့ၣ်လီၤ. ထံဆိမဲသဝီဖိစ့ၢ်ကိးဟဲသ့ၣ်ထီၣ်ဟံၣ်လၢ အကျိးပူၤဖဲခံဆံတမံးလၢတၢ်လီၢ်ကအိၣ်ဝဲ ယုၤဖျါန့ၣ် အယံၤအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်က့ၤကဒါက့ၤဆူအနီၢ်ကစၢ်သဝီလံန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လၢမ့ၢ် ၇ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ် KNPF အ COVID-19 တၢ်ဆါတၢ်ထီၣ်တဲာ်ကီၢ်အလီၢ်လၢဘၣ်တၢ်နွံအူထီၣ်ကွံာ်အိၤလၢပယီၤသးတဖၣ်ဖဲယီၤကျါသဝီ, နွံလိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရုၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. [တၢ်ဂီၤ: KHRG]

တၢ်ဒုးစဲးတြးလၢ KNLAဒီးပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤ

ဖဲလၢမ့ၢ် ၇ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ် ဟါခိ ၄ န့ၣ်ရံၣ် ၄၅ မံးနံးအဆၢကတီၢ်ပယီၤသးလၢသးရုၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၁၀) လၢအအိၣ် လၢမးထီၣ်အသးကလၢပူၤတဖၣ် ခးလီၤဝဲကျိၣ်ဖးဒိၣ်သၢဖျါန့ၣ်ဆူ သ့ၣ်ခိၣ်လီၤသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိၣ်ဖးဒိၣ်

ကညီဂ်ဝိခွဲးယာ်ကရူာ်(KHRG)အဂ်ာ်ဖုာ်ကိာ်

ကညီဂ်ဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) အံးဘာ်တုာ်ဒုးအိာ်ထီာ်အီာ် ၁၉၉၂ နံာ် ဒီးမုာ်ဝဲလီာ်ကဝီာ်ကရူာ် သဘူတဖု လာအာ်လီာ်မာ်တုာ်လာကမာ်ဂ့ာ်ထီာ်ပုာ်ဂ်ဝိခွဲးယာ်အတုာ်အိာ်သး လာကီာ်ပယီာ်မုာ်ထီာ် ကလံာ်ထံးအပူာ်န့ာ်လီာ်. KHRG သိာ်လိဝဲ လီာ်ကဝီာ်သုာ်ဖိတဖုာ် လာကမာ်နီာ်မာ်ပာ်တုာ်မာ်ဘာ်ဒိ ပုာ်ဟီာ်ခိာ်ဖိခွဲးယာ်အဂ်ာ်အကျိာ်န့ာ်လီာ်. KHRG ဘိးဘာ်ရဲလီာ်တုာ်ဂ်တုာ်ကျိာ်တဖုာ်အံး ဒ်သီးကဟ် ဖျါထီာ်လီာ်ကဝီာ်ပူာ်ကမုာ်တဖုာ် အကလုာ်, အတုာ်တုာ်ဘာ်ခိာ်ဘာ်, အတုာ်ဘာ်ယိာ်ဘာ်ဘိ ဒီး အတုာ်ထံာ်တုာ်ဟ်သးသုာ်တဖုာ်န့ာ်လီာ်. နယုထံာ်သုာ်ညါ ပတုာ်မာ်သုာ်တဖုာ် www.khrg.org အပူာ်သ့ဝဲာ်န့ာ်လီာ်.